
تغییر در شورای عالی فضای مجازی؟

حضور پررنگ موافقان فیلترینگ
طبق قانون، ماهی یکبار جلسات شورای عالی فضای 
مجازی باید تشکیل شود، اما از زمان تشکیل دولت چهاردهم 
تا به لحظه نگارش این گزارش، تنها ۵ بار این جلسات برگزار 
شده است، جلسه ای که وقتی تشکیل می شود، همه گوش 
به زنگ می شوند تا خبری خوش درباره رفع فیلترینگ از آن 
بشوند اما از زمان برداشتن محدودیت های دو پلتفرم واتساپ 
و گوگل پلی تا به الان، دیگری خبری از رفع فیلترینگ شنیده 
نشده است. خبرآنلاین نوشت؛ انتظارات از دولت اما این 
نبوده است، درپی مخالفت های صریح مسعود پزشکیان با 
فیلترینگ شبکه های اجتماعی و شباهت دادن آن به قفس 
در ایام انتخابات ریاست جمهوری، برخی توقعات از رئیس 
دولت چهاردهم این بود که او پس از رسیدن به کرسی قوه 
مجریه با زدن یک دکمه بتواند به مسدودسازی  ها پایان 
دهد. اما پیش بردن مسیر رفع فیلترینگ در جلسات شورای 
عالی فضای مجازی و مشخص نبودن سرنوشت گام دوم رفع 
محدودیت ها، نشان می دهد اختیارات پزشکیان در این 
شورا به حد کافی نیست یا نمی تواند در مقابل برخی اعضای 
تندرو شورای عالی فضای مجازی بایستد. این روزها اما شنیده 
می شود دوره اعضای فعلی رو به اتمام است و تغییر در اعضای 
شورای عالی فضای مجازی نزدیک است، نگاهی اجمالی به 

اعضای این شورا و تصمیمات آنان انداخته ایم.
   ماجرای تشکیل شورا 

شورای عالی فضای مجازی در تاریخ ۱۷ اسفند ۱۳۹۰ و با دستور 
رهبر انقلاب به منظور سامان دهی و مدیریت تحولات فضای 
مجازی تشکیل شد و پس از اینکه اعضای این شورا برای یک 
دوره سه ساله تعیین شدند، رهبری در شهریور ۱۳۹۴، بار دیگر 
اعضای شورای عالی فضای مجازی را برای یک دوره ۴ ساله 
انتخاب کردند تا به الان حکم دیگری از سوی ایشان صادر نشده 
است. بر اساس آنچه در سایت شورای عالی فضای مجازی نوشته 
شده است، اعضای حقوقی این شورا را رئیس جمهوری به عنوان 
رئیس شورای عالی فضای مجازی )مسعود پزشکیان(، رئیس 
مجلس شورای اسلامی )محمدباقر قالیباف(، رئیس قوه قضائیه 
)محسنی اژه ای(، رئیس سازمان صداوسیما )پیمان جبلی(، 
دبیر شورا و رئیس مرکز ملی فضای مجازی )سیدمحمدامین 
آقامیری(، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات )ستار هاشمی(، وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی )عباس صالحی(، وزیر علوم و تحقیقات 
و فناوری )حسین سیمایی صراف(، وزیر آموزش و پرورش 
)علیرضا کاظمی(، وزیر اطلاعات )اسماعیل خطیب(، وزیر دفاع 
)عزیز نصیرزاده(، معاون علمی و فناوری رئیس جمهور )حسین 
افشین(، رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
)مرتضی آقاتهرانی(، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی )محمد 
قمی(، فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی )حسین 
سلامی(، فرمانده فراجا )علیرضا رادان(، دادستان کل کشور 
)محمد موحدی آزاد( تشکیل می دهند. همچنین سعیدرضا 
عاملی، حمید شهریاری، رضا تقی پور، مهدی اخوان بهابادی، 
مسعود ابوطالبی، کامیار ثقفی، رسول جلیلی، عزت ا... ضرغامی، 
محمد سرافراز و محمدحسن انتظاری از اعضای حقیقی این 

شورا به شمار می آیند. 
   تنهایی دولت 

داستان رفع فیلترینگ و برداشتن محدودیت های شبکه های 
اجتماعی به سادگی و با صدور دستور توسط رئیس جمهور 
امکان پذیر نیست، خاصه آنکه مرجع برخی فیلترکردن هم خارج 
از دولت و این شورا بوده است. به همین سبب پزشکیان برای 
حل و فصل این وعده مهم، پرونده فیلترینگ را به ساختمان 
خیابان بیهقی برد اما تا به الان به جز رفع فیلترینگ دو پلتفرم 
غیرمهم، نتوانسته گرهی از گره های پیچیده این پرونده باز 
کند. هر چند بررسی ها نشان می دهد که شبکه های اجتماعی 
به دستورات شورای عالی امنیت ملی، قوه قضائیه و کارگروه 
تعیین مصادیق مجرمانه فیلتر شده اند اما این شورا نقش 
پررنگی در تداوم فیلترینگ دارد. در واقع، از آغاز اولین فیلترینگ 
پلتفرم هایی مانند فیسبوک و توئیتر )ایکس( در سال ۸۸ تا 
گرام در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۳، تا به الان در دولت های  اینستا
محمود احمدی نژاد، حسن روحانی، ابراهیم رئیسی، اعضای 
شورای عالی فضای مجازی از تداوم فیلترینگ حمایت کردند. 
، اظهارات معاون اطلاع رسانی دفتر معاون  شاهد این ادعا نیز
اول رئیس جمهور است که در مصاحبه ای گفته بود: »بحث رفع 
فیلتر تنها در اختیار دولت نیست و شورای عالی فضای مجازی 
که در سال های گذشته تشکیل شده، مسئول این موضوع 
است. شهید رئیسی در سال آخر عمرشان به دنبال آن بودند که 
حداقل رفع فیلتر از پلتفرمی مانند گوگل پلی انجام شود، اما این 
موضوع به دلیل اینکه شهید رئیسی نتوانست اجماع سازی در 
شورای عالی فضای مجازی انجام دهد رفع فیلتر در دولت ایشان 
به نتیجه نرسید یعنی به عبارتی زور شهید رئیسی به شورای 
عالی فضای مجازی نرسید.« در دولت پزشکیان هم با وجود 
تلاش های دولت برای رفع فیلترینگ، سهم آنان در میان ۲۸ نفر 
اعضای شورای عالی فضای مجازی، فقط ۸ رأی است؛ مسعود 
(، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات،  پزشکیان )رئیس جمهور
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزیر علوم و تحقیقات و فناوری، 
وزیر آموزش و پرورش، وزیر اطلاعات، وزیر دفاع و معاون علمی 
. همین تعداد رأی نشان می دهد که  و فناوری رئیس جمهور
پزشکیان و دولتمردانش در برابر شورایی که مخالف برداشتن 

فیلترینگ بوده در اقلیت است. 
    شورا در آستانه تغییر؟

شنیده ها حکایت از آن دارد که اعضای شورای عالی فضای 
مجازی در آستانه تغییر هستند؛ هر چند که این ادعا در حد 
گر رنگ واقعیت  شنیده ها از برخی از اعضای این شورا است اما ا
به خود بگیرد، می تواند به نفع دولتمردان برای برداشتن 
محدودیت های شبکه های اجتماعی باشد. چرا که شواهد 
امر حکایت از آن دارد که اعضا و مخالفان رفع فیلترینگ در 
شورای عالی فضای مجازی به سدی محکم در مقابل پزشکیان 
تبدیل شدند و در میان عدم همکاری آنان با دولت، نبود یک 
قانون مشخص درباره متولی فیلترینگ و عدم دستور صریح 
رئیس جمهور برای آن، محدودیت ها به یک کلاف سردرگم 
تبدیل شده و سرنوشت این وعده مهم هنوز مشخص نیست. 
موافقان فیلترینگ نیز با بهره گیری از نفوذ خود در شورای عالی 
فضای مجازی و برخی فضاسازی ها، به نوعی به دنبال دورزدن 
دولت هستند تا پرونده فیلترینگ همچنان پیچیده و بلاتکلیف 
بماند. گویی فعلا زور پزشکیان برای حل و فصل این ماجرا به در 

حال حاضر به اعضای این شورا نرسیده است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید خود مسعود پزشکیان 
نیز در مقام رئیس جمهور در تصورش نمی گنجید که یکی 
از مهم ترین وزرایش شش ماه نشده با استیضاحی برآمده 
از اهداف سیاسی اما با بهانه اقتصادی نخستین خروجی 
کنون دولت با سرپرستی  دولت لقب بگیرد و پس از آن نیز تا
کرمی ادامه فعالیت بدهد.  معاون همتی یعنی رحمت ا... ا
کثر تا  کنون  پزشکیان و دولتش حدا اما این اتفاق افتاد و ا
۱۲ خردادماه یعنی بیش از دو ماه دیگر فرصت دارند که وزیر 
کرات اخیر  جدید را به مجلس معرفی کنند. گرچه پس از مذا
ایران و آمریکا در دور اول و تاثیر آن بر بازارهای مالی به ویژه ارز، 
سکه و طلا که با کاهشی بی سابقه طی سال های اخیر روبه رو 
شد این مهم بر همه آشکار گردید که باعث افزایش قیمت های 
، نه عبدالناصر همتی در  پایه در بازارهای مالی به ویژه ارز
مقام وزیر اقتصاد بلکه شرایط بین المللی و تاثیر آن بر اقتصاد 
کشور بود و بهارستان نشینان کاملا سیاسی و از روی تسویه 
حساب های دیگری که باید در جاهای دیگر در جست وجوی 
آن بود رای بر خروج این دولتمرد موفق دولت پزشکیان دادند 
کرات مهم و  که در شرایط حساس کنونی که کشور در مذا
غیرمستقیمی با آمریکا قرار دارد، سکاندار اقتصاد خود یعنی 
وزیر اقتصاد را به دلیل برخی سیاسی کاری ها در اختیار نداشته 
باشد. در چنین شرایطی که یکماه و هفده روز استیضاح وزیر 
اقتصاد پیشین می گذرد دولت همچنان نفر جایگزین خود 
برای تصدی این وزارتخانه را انتخاب و معرفی نکرده است. در 
کراتی  همین راستا عده ای معتقدند که با توجه به شرایط مذا
میان ایران و آمریکا دولت انتخاب و معرفی وزیر اقتصاد را 
کرات و احیانا نتایج آن موکول کنند. اما  به پس از انجام مذا
مقامات دولتی اساسا چنین نظری ندارند چنانکه اخیرا 
کرات به شکل عادی و معمولی  رئیس جمهور گفت: »روند مذا
جریان دارد و امور کشور نیز در مسیر طبیعی خود در حال 
اجرا و پیگیری بوده و به هیچ وجه حتی برای ثانیه ای معطل 
این مباحث و مسائل نمی شود.« در همین خصوص فاطمه 
مهاجرانی سخنگوی دولت نیز درباره معرفی وزیر اقتصاد به 
کرات اظهار  مجلس و احتمال ارتباط این موضوع با روند مذا
کرات  کرد: »اصولا ما هیچکدام از موضوعات کشور را به مذا
گره نزدیم و نمی زنیم. همانطور که هم رئیس جمهوری گفت و 
هم مقام معظم رهبری راجع به آن تذکر دادند، ما هیچکدام 
کرات گره نمی زنیم. امور  از موضوعات داخل کشور را به مذا
جاری کشور در حال انجام است. در مورد معرفی وزیر اقتصاد 
قانونا دولت سه ماه فرصت دارد و طبیعتا از سه ماه فرصت 
کند. در عین حال یک مقداری با  خود می تواند استفاده 
واژه »بی صاحب بودن وزارت اقتصاد« موافق نیستم. دکتر 
کرمی به عنوان سرپرست که قبلا هم این تجربه را داشتند  ا
خیلی خوب امور را پیش می برند و هیچکدام از امور این 
وزارتخانه معطل نمانده است و همه زیرمجموعه ها در حال 
کار هستند.« با این حال گمانه زنی هایی مختلفی در خصوص 
گزینه های احتمالی تصدی وزارت اموراقتصادبی و دارایی 
مطرح می شود که اخیرا محمدجعفر قائم پناه معاون اجرایی 
رئیس جمهور از گزینه نخست دولت برای وزارت اقتتصاد نیز 

رونمایی کرد. 

   گزینه های جانشینی همتی
دولت کمتر از ۳ ماه باید معرفی وزیر اقتصاد به مجلس 
کنون مورد بررسی  فرصت دارد؛ اما به نظر می رسد از هم ا
رئیس جمهور و مشاورانش قرار گرفته اند و تا چندی بعد از 
گزینه اصلی برای معرفی به مجلسی رونمایی شود. این در 
حالی است که اغلب رسانه ها به ویژه معاون اجرایی دولت 
از علی طیب نیا مشاور کمرنگ و کم حضور مسعود پزشکیان 
گزینه برای وزارت  گزینه و مورد اجماع ترین  به نخستین 
اقتصاد سخن گفته و می گویند. اقتصاددانی مجرب، کارآمد و 

محبوب که یکی از بهترین وزرای دولت نخست حسن روحانی 
گر شرایط اقتصادی مطلوب آن دوران  محسوب می شد و ا
خ تورم را به جهت عملکرد تحسین برانگیز  به ویژه کاهش نر
او بدانیم سخنی به گزافه نرفته است. چه اینکه قائم پناه در 
خصوص گزینه های مدنظر دولت گفت: »پس از بررسی های 
کارشناسی و جلسات متعدد، فهرستی از افراد شایسته را 
برای تصدی مسئولیت وزارت امور اقتصادی و دارایی به 
که در رأس آن دکتر علی  کرده ایم  رئیس جمهور پیشنهاد 
طیب نیا قرار دارد.« البته اخیرا برخی منابع نزدیک به علی 
کنون به این پیشنهاد پاسخ نداده  طیب نیا، گفته اند که او تا
و بعید است که این مسئولیت را بپذیرد. از سوی دیگر او با 
سابقه ۴ سال وزارت در دولت نخست حسن روحانی، نسبت 
به هماهنگ نبودن تیم اقتصادی دولت انتقاد داشته است. 
با این حال اخیرا علیرضا سلیمی، عضو هیات رئیسه مجلس 
نیز در خصوص انتخاب وزیر اقتصاد و معرفی به مجلس 
بیان کرد: »طبق اخبار واصله علی طیب نیا جدی ترین گزینه 
دولت برای معرفی به مجلس به عنوان وزیر پیشنهادی امور 
اقتصادی و دارایی است. البته هنوز دولت نامه ای را در این 
باره به مجلس ارسال نکرده و فردی را معرفی نکرده است. 
به محض معرفی وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی 
موضوع طبق آیین نامه برای رسیدگی در دستور کار مجلس 
قرار خواهد گرفت.« اما جدای از علی طیب نیا چهره های 
دیگری نیز برای تصدی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
گزینه احتمالی  ح می شوند. محمدباقر نوبخت دیگر  مطر
برای تصدی این پست است. کسی که گفته می شود یکی 
از شروط طیب نیا برای حضور در دولت انصاب او به ریاست 
بانک مرکزی است. نوبخت رئیس سابق سازمان برنامه و 
بودجه و سخنگوی دولت یازدهم و دوازدهم است که دکترای 
اقتصاد خود را از دانشگاه پیزلی اسکاتلند دریافت کرده و در 
دولت های مختلف، از نمایندگی مجلس گرفته تا مدیریت 
سازمان برنامه و بودجه، نقش آفرین بوده است. وی تجربه 
گسترده ای در سیاست گذاری های کلان اقتصادی دارد و به 
نظر می رسد که هماهنگی بیشتری با معاون اول رئیس جمهور 
موضوع  همین  دارد.  چهاردهم  دولت  اقتصادی  تیم  و 
احتمال انتصاب او را تقویت می کند.سیدکامل تقوی نژاد که 
پیش تر رئیس سازمان امور مالیاتی کشور بوده، یکی دیگر از 
ح شده برای تصدی وزارت اقتصاد است. او  گزینه های مطر
دارای دکترای سیاست گذاری عمومی و از مدیران باسابقه 
اقتصادی کشور به شمار می رود. تقوی نژاد تجربه مدیریت 
در وزارتخانه های مختلف را در کارنامه دارد و سابقه فعالیت 

در حوزه های مالیاتی، بانکی و برنامه ریزی اقتصادی از جمله 
نقاط قوت اوست. با این حال، مشخص نیست که آیا دولت به 
سراغ گزینه ای از جنس مدیریت مالیاتی خواهد رفت یا ترجیح 
می دهد فردی با سابقه کلان تر اقتصادی را به این سمت 
بگمارد. علی نصیری اقدم یکی دیگر از نام هایی است که در 
گمانه زنی های اخیر دیده می شود. برخلاف گزینه هایی مانند 
نوبخت یا طیب نیا، نصیری اقدم در سطح عمومی چندان 
شناخته شده نیست، اما برخی منابع او را یکی از گزینه های 
بالقوه می دانند. حسین نمازی دیگر چهره اقتصادی است 
ح شده است. وی در پنج  که برای تصدی وزارتخانه مطر
کابینه وزیر امور اقتصادی و دارایی ایران بوده  است. او در 
کابینه   ، دولت های محمدعلی رجایی، محمدجواد باهنر
موقت محمدرضا مهدوی کنی، دولت اول میرحسین موسوی 
و دولت اول محمد خاتمی وزیر بود. حسین نمازی همچنین 
از اسفندماه ۱۳۵۹ تا آبان ماه ۱۳۶۴ وزیر امور اقتصادی و 
دارایی بوده است. نمازی همچنین معاونت اقتصادی مرکز 
تحقیقات استراتژیک را از سال ۶۸ تا سال ۷۱ عهده دار بود. 
البته از اسامی چون علی عرب مازار یزدی، حسین سبحانی 
و حجت میرزایی نیز تحت عنوان گزینه های احتمالی نام 
می برند و باید دید بالاخره چه کسی سکان دار اقتصاد کشور 

خواهد شد.
 

کره     بی ارتباط به مذا
یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص انتخاب وزیر 
کرات ایران و آمریکا اظهار داشت:  اقتصاد و ارتباط آن با مذا
کرات و دیپلماسی خارجی یک موضوع است و بحث اداره  مذا
کشور موضوع دیگری است. در عین حالی که این دو می تواند 
به یکدیگر ارتباط داشته باشد می تواند ربطی هم نداشته 
کرات  گر مذا باشد. هادی حق شناس به»آرمان ملی« گفت: ا
شروع نمی شد ما نیاز به وزیر اقتصاد نداشتیم؟ ما نیاز به بقیه 
وزرا نداشتیم؟ بنابراین ربط دادن وزارت اقتصاد یا وزیر اقتصاد 
کره به نظر من ربط بی موردی هست. کشور همانطور که  به مذا
نیاز به وزیر کشور، صنعت و... دارد به وزیر اقتصاد هم نیاز دارد. 
بنابراین الان که کشور به دلیل اینکه استیضاح صورت گرفت 
ج شد شرایط فعلی در عرصه مسائل  و وزیر اقتصاد دولت خار
اقتصادی در شرایطی نیست که بگوییم مثلا حالا یک چند 
وقت دیگه هم بگذاریم وزیر نباشد. وی ادامه داد: یک روز هم 
نبودن وزیر اقتصاد برای کشور می تواند خسارت به بار بیاورد. 
لذا به نظر می رسد که در بهترین زمان ممکن یا حداقل در ظرف 

قانونی که قانونگذار مشخص کرده باید وزیر مشخص بشود. 
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»آرمان ملی« لزوم تسریع در انتخاب وزیر اقتصاد را با توجه به شرایط کشور بررسی می کند

طیب نیا گزینه مورد تایید دولت؟
   هادی حق شناس در گفت وگو با »آرمان ملی«: یک روز هم نبودن وزیر اقتصاد برای کشور خسارت بار است

ابتدای  از  اسراییل  رژیم  سیاسی:  گروه  ملی-  آرمان 
کنون تلاش دارد تا یکی از رقیب های اصلی  شکل گیری آن تا
ایران در منطقه باشد و با کمک گرفتن از کشورهای اروپایی و 
البته آمریکا در ادوار اخیر توانسته فضایی را برای رقابت نظامی، 
اقتصادی و فرهنگی به وجود بیاورد و خطری جدی برای تهران 
محسوب شود و همواره می بینیم مسئولان این رژیم، ایران به 
کتبر که آتش جنگ  حمله نظامی تهدید کرده اند. بعد از هفت ا
صهیونیست  ها منطقه را در برگرفت، در ۳ مرحله سعی کردند 
تنش با ایران را به حد درگیری برسانند تا شاید بتوانند از این 
مسیر جمهوری اسلامی را وارد جنگ کنند، ولی نتوانستند به 
این هدف برسند. در ادامه نخست وزیر اسراییل بارها به کاخ 
سفید رفت تا بتواند نظر جو بایدن، رئیس جمهوری سابق 
آمریکا را برای حمله به ایران جلب کند ولی بازهم نتوانست. بعد 
از روی کارآمدن دونالد ترامپ، رئیس جمهور جنجالی آمریکا 
که نشان داده ارتباط نزدیکی به اسراییل به خصوص بنیامین 
نتانیاهو دارد، همه بر این عقیده بودند که او با حمایت های ویژه 
ترامپ، نقشه خاورمیانه را تغییر خواهد داد ولی هرچه به جلو 
می رویم نه تنها نشانی از جذب نظر ترامپ برای حمله به ایران 
کنون اهمیتی  دیده نمی شود بلکه رئیس جمهوری آمریکا تا
به برنامه های جنگی تل آویو نداده است و بارها گفته است که 
 دنبال پایان درگیری ها در خاورمیانه است. حالا با شروع دور 
کره هسته ای بین ایران و آمریکا که دومین مرحله آن  تازه مذا
با خوش بینی طرف  ها به پایان رسید، اسراییل بیش از گذشته 
کیدات اصلی مقام های جمهوری  خود را تنها می بیند. یکی از تا
اسلامی در مورد آینده اسراییل است، رژیمی که به عنوان یکی از 
تهدیدهای منطقه محسوب می شود و رفته رفته باید در انتظار 

تغییراتی در تحرکات اسراییلی ها در منطقه باشیم زیرا بعد از 
توافق احتمالی پاستور و کاخ سفید تحرکات تل آویو محدودتر 

خواهد شد. 

   آمریکا و امنیت اسراییل 
قاسم محبعلی، تحلیلگر مسائل خاورمیانه در پاسخ به اینکه 
بعد از توافق احتمالی ایران و آمریکا اسراییل چه وضعیتی در 
منطقه خواهد داشت و آیا از حالت تهاجمی او کاسته خواهد 
، به  خبرنگار »آرمان ملی« می گوید:  »در حاشیه و  شد یا خیر
کرات بین ایران و آمریکا این بحث قطعا مطرح  در جریان مذا
می شود چون هم برای ایران مهم است و هم برای آمریکایی ها 
اهمیت زیادی دارد. توجه داشته باشید یکی از نگرانی هایی 
گر بدون  کرات دارد این است که ا که اسراییل در مورد این مذا
توجه به چالش ها و جدال ایران و اسراییل توافقی بین تهران 
و واشنگتن صورت بگیرد ممکن است اسراییلی ها احساس 
کنند مورد تهدید ایران قرار خواهند گرفت به هر حال بعید است 
که آمریکایی ها و به خصوص ترامپ بدون در نظرگرفتن امنیت 
و منافع اسراییل توافقی را امضا کنند.« او در همین مورد و با 
اشاره به اینکه چرا آمریکا موضوعات هسته ای را در راس موارد 
کره ها جای داده است، ادامه می دهد: »در عین حال  مذا
ممکن است که همه خواسته های اسراییل از سوی ترامپ 
مورد پذیرش قرار بگیرد. موضع سیاست خارجه آمریکا در هر 
دولتی این است که همواره امنیت اسراییل باید تامین شود و 
این سیاستی تغییرناپذیر است. عدم دسترسی ایران به سلاح 
هسته ای ابتدا به دلیل امنیت اسراییل است آنها نمی خواهند 
خطری تل آویو را تهدید کند.« این تحلیلگر در پاسخ به اینکه در 

صورت توافق ایران و کاخ سفید آیا بازهم شاهد تهدیدهایی از 
سوی تل آویو خواهیم بود، اضافه می کند:  »طبیعی است که این 
حالت تهاجمی کاهش خواهد یافت در صورتی که روابط ایران و 
آمریکا بهبود پیدا کند اسراییل بدون هماهنگی و دستور آمریکا 
هیچ کاری بر علیه ایران نکرده و نخواهد کرد. در دفعات پیشین 
هم مشاهده کردیم که آمریکایی ها همواره در کنار اسراییل 
بوده اند. بنابراین همانطوری که ترامپ مطرح کرد اسراییل هیچ 

ریسکی را به صورت خودسرانه انجام نخواهد داد.«

   اسراییل جرأت حمله ندارد
سیدعباس عراقچی، وزیر امورخارجه ایران در نشست خبری 
خود بعد از سفر به روسیه در مورد وضعیت جدید خاورمیانه 
گفت:  »تحولات سوریه به شکلی نگران کننده پیش می رود. 
اسرائیل اراضی ای را اشغال کرده که وسعت آنها از نوار غزه بیشتر 
است. اشغال گری رژیم صهیونیستی همچنان ادامه دارد و حتی 
شدت یافته است. ما همچنان رایزنی های منطقه ای را ادامه 
می دهیم و منتظریم تا سوریه بتواند امنیت، رفاه اقتصادی و 
وحدت ملی را محقق کند. اسرائیل هیچ گاه در گذشته قادر به 
کنون نیز نیست و در آینده هم نخواهد  حمله به ایران نبوده، ا
بود. حتی با حمایت ایالات متحده، آنها توان انجام عملیات 
نظامی علیه ما را ندارند. ما توانایی دفاع از خود را داریم، حتی 
در برابر آمریکا. ایالات متحده می داند که ایران چه ظرفیت هایی 
برای پاسخ دارد و رژیم صهیونیستی نیز به خوبی از قدرت دفاعی 
گاه است. نه تنها اسرائیل جرأت حمله  و توان تلافی جویانه ما آ
ندارد، بلکه بعید می دانم آمریکا نیز ریسک چنین ماجراجویی 

کی را بپذیرد.« خطرنا

»آرمان ملی« بررسی می کند

سناریویتلآویوبعدازتوافقپاستوروکاخسفید

 زمین بازی بین ایران و آمریکا 
کرات در دور دوم مذا

 ایران با انتقال اورانیوم غنی شده
 به روسیه موافقت می کند؟

و  اروپا  با  ایران  هسته ای  کرات  مذا
از  یکی   ۲۰۲۵ تا   ۲۰۰۰ سال  از  ایالات متحده 
پیچیده ترین پرونده های دیپلماتیک در روابط 
کرات، که با هدف  بین الملل بوده است. این مذا
نظارت بر برنامه هسته ای ایران و جلوگیری 
از دستیابی به سلاح هسته ای انجام شده، 
شامل موضوعات متعددی از جمله غنی سازی 
اورانیوم، بازرسی های آژانس بین المللی انرژی 
اتمی )IAEA(، و لغو تحریم ها بوده است. یکی از 
کرات، پیشنهاد  موضوعات کلیدی در این مذا
انتقال اورانیوم غنی شده ایران به خارج از کشور 
برای کاهش نگرانی های غرب درباره احتمال 
نظامی شدن برنامه هسته ای ایران بوده است. 
برنامه هسته ای ایران در سال ۲۰۰۲ )۱۳۸۱(، پس 
از افشای فعالیت های هسته ای در تأسیسات 
ک توسط گروهک مجاهدین خلق و  نطنز و ارا
تأیید سرویس های اطلاعاتی غرب، به موضوعی 
کرات  مذا زمان،  آن  از  شد.  تبدیل  جهانی 
متعددی بین ایران و گروه های غربی، به ویژه 
سه کشور اروپایی فرانسه، آلمان، بریتانیا و بعدها 
گروه ۱+۵ )آمریکا، روسیه، چین، بریتانیا، فرانسه و 
کرات اولیه بر اعتمادسازی  آلمان(، برگزار شد. مذا
و تعلیق غنی سازی متمرکز بود، اما با پیشرفت 
برنامه هسته ای ایران، موضوع انتقال اورانیوم 
غنی شده به خارج از کشور به عنوان راهی برای 
کاهش ذخایر ایران و تضمین اهداف صلح آمیز 
ح شد. این پیشنهادات اغلب با هدف  مطر
کاهش توانایی ایران برای تولید اورانیوم با غنای 
کنش های متفاوتی از  بالا  ارائه شدند، اما با وا
پذیرش مشروط تا رد قاطع از سوی ایران مواجه 

شدند. 
    پیشنهاد انتقال اورانیوم 

کراتی با میانجی گری  در سال ۱۳۸۹ )۲۰۱۰(، مذا
برزیل و ترکیه برای حل مناقشه هسته ای ایران 
برگزار شد و طی فعل و انفعالاتی میان طرفین 
کرات به بن بست رسید.  در سال ۱۳۹۱  این مذا
گروه ۱+۵ در مسکو برگزار  کرات ایران با  مذا
کرات مسکو بدون نتیجه پایان  که مذا شد 
کرات منجر به برنامه جامع اقدام  یافت. مذا
مشترک )برجام( در سال ۱۳۹۴ )۲۰۱۵( نقطه 
عطفی در دیپلماسی هسته ای کشورمان بود. 
کرات لوزان و وین گروه ۱+۵ پیشنهاد  در مذا
داد که ایران ذخایر اورانیوم غنی شده خود 
)حدود ۱۰ تن با غنای مختلف( را به میزان 
قابل توجهی کاهش دهد. طبق توافق، ایران 
اورانیوم غنی شده  ۸.۵ تن  پذیرفت حدود 
را به روسیه منتقل کند و در ازای آن ۱۴۰ تن 
کند. این  کیک زرد )اورانیوم خام( دریافت 
که بخشی از تعهدات ایران برای  پیشنهاد، 
رسیدن به »روز اجرای برجام« بود، در ۷ دی 
۱۳۹۴  اجرایی شد. ایران این پیشنهاد را با 
شروطی پذیرفت. این اقدام، همراه با بازطراحی 
کاهش سانتریفیوژها، به لغو  ک و  کتور ارا رآ
تحریم های سازمان ملل، آمریکا، و اروپا در دی 
آمریکا  با این حال، خروج  ۱۳۹۴منجر شد. 
از برجام در سال ۲۰۱۸ )اردیبهشت ۱۳۹۷( و 
اعمال مجدد تحریم ها، اعتماد ایران به چنین 
کرد. اما در جدیدترین  توافقاتی را تضعیف 
کرات غیرمستقیم ایران  رخداد، در دور اول مذا
و آمریکا در عمان، ایالات متحده پیشنهاد داد 
که ایران ذخایر اورانیوم با غنای بالا )۶۰ درصد( 
را به کشوری ثالث، مانند روسیه، منتقل دهد. 
این پیشنهاد، که بخشی از تلاش آمریکا برای 
محدودکردن برنامه هسته ای ایران بود، در 
دیدارهای غیرمستقیم بین عباس عراقچی 
ل  ح شد. ایران استدلا و استیو ویتکاف مطر
می کند انتقال ذخایر اورانیوم به خارج، به ویژه 
با توجه به خروج آمریکا از برجام در ۲۰۱۸، ریسک 
بالایی دارد. عراقچی در ۲۶ فروردین به رسانه ها 
گفت: »ذخایر اورانیوم باید تحت نظارت آژانس 
گر آمریکا دوباره توافق را  در ایران باقی بماند. ا
نقض کند، بازسازی ذخایر از صفر غیرمنطقی 
کید کرد که هر توافقی باید شامل  است«. ایران تأ
لغو کامل تحریم ها و تضمین های حقوقی باشد. 
کرات عمان را پیچیده کرد،  رد این پیشنهاد مذا

اما به بن بست منجر نشد.
کرات    دور دوم مذا

پیشنهاد انتقال اورانیوم بخشی از استراتژی 
غرب برای کاهش توانایی ایران در تولید سلاح 
هسته ای است. در ۱۳۸۹ و ۱۳۹۴، این پیشنهاد 
با امتیازاتی مانند لغو تحریم ها همراه بود، اما در 
۱۳۹۱ و ۱۴۰۴، به دلیل فشارهای سخت گیرانه 
و بی اعتمادی ایران، شکست خورد. ناظران 
و  تحریم  ترکیب  با  آمریکا  معتقدند  سیاسی 
دیپلماسی، به دنبال تسلیم ایران است، اما 
این رویکرد با مقاومت ایران مواجه شده است. 
ایران انتقال اورانیوم را به تضمین های حقوقی 
و لغو تحریم ها مشروط کرده است. تجربه برجام 
نشان داد که انتقال بدون تعهدات متقابل، 
ایران را در برابر نقض توافق آسیب پذیر می کند. 
دیپلماسی فعال عراقچی، از جمله رایزنی با 
روسیه و عربستان، نشان دهنده تلاش ایران 
برای ایجاد جبهه متحد در برابر فشارهای غرب 
کرات »رم«  فرصتی برای یافتن  است. البته  مذا
راه حل های جایگزین، مانند نظارت بیشتر 
آژانس به جای انتقال است. این پیشنهاد، 
گرچه از نظر فنی راه حلی برای کاهش تنش  ا
است، در عمل به نمادی از اختلافات عمیق 
کرات  تبدیل شده است. از این رو موفقیت مذا
پیش رو به توانایی طرف ها در ایجاد اعتماد و 

ارائه تضمین های متقابل بستگی دارد. 


